
Kegyelem néktek és békesség Istentől, a mi Atyánktól, és az Úr Jézus Krisztustól! 

Isten igéje ma Máté evangéliumának 8. fejezetéből szól hozzánk, az 5-13 versekben. 

Amikor Jézus Kapernaumba érkezett, odament hozzá egy százados, és kérte őt: Uram, a szolgám 

bénán fekszik otthon, és szörnyű kínjai vannak. Ő így szólt hozzá: Elmegyek, és meggyógyítom. De 

a százados ezt felelte: Uram, nem vagyok méltó arra, hogy hajlékomba jöjj, hanem csak egy szót 

szólj, és meggyógyul a szolgám. Mert én is hatalom alatt álló ember vagyok, nekem is vannak 

alárendelt katonáim. És ha azt mondom az egyiknek: Menj el! – akkor elmegy, és a másiknak: 

Gyere ide! – akkor idejön, vagy ha szólok a szolgámnak: Tedd meg ezt! – akkor megteszi. Amikor 

Jézus ezt hallotta, elcsodálkozott, és így szólt az őt követőkhöz: Bizony mondom nektek, senkiben 

sem találtam ilyen nagy hitet Izráelben. De mondom nektek, hogy sokan eljönnek napkeletről és 

napnyugatról, és asztalhoz telepednek Ábrahámmal, Izsákkal és Jákóbbal a mennyek országában; 

akik pedig a mennyek országa fiainak tartják magukat, kivettetnek a külső sötétségre, ott lesz majd 

sírás és fogcsikorgatás. A századosnak pedig ezt mondta Jézus: Menj el, és legyen a te hited szerint. 

És meggyógyult a szolga még abban az órában.  

Kedves Testvérek! 

Szeretném az utolsó verset megismételni: A századosnak pedig ezt mondta Jézus: Menj el, és legyen 

a te hited szerint. És meggyógyult a szolga még abban az órában. 

Jézus a tanítás után a hegyről a közeli városkába megy, de útközben is, ott is sokan fordulnak hozzá 

azzal a kéréssel, hogy gyógyítson. Szándékosan fogalmaztam általánosságban, mert az első dolog, 

amire a mai történetben felfigyelhetünk, hogy bizonyos fokig szokatlan a dramaturgiája. Szó esik 

bénaságról, kínokról, méltóságról és méltatlanságról, parancsról, hitről, gyógyulásról. De, az 

egyetlen szereplő, aki nem jelenik meg, akiről csak szó van, az a beteg, akivel Jézus csodát tesz, 

akit Jézus meggyógyít. Önmagában ez a tény még nem annyira különleges, az ókori kultúrában is 

általánosan elfogadott volt, hogy ha valaki megbízottként megy, akkor az ő személyében a megbízó 

beszél azzal, akihez ment. Sőt, Máté evangéliumában is előfordul másutt is ilyesmi, például a 

kánaáni asszony történetében, aki lánya gyógyulásáért könyörög. A két történetben egyébként nem 

csupán az az azonosság, hogy nem a maguk számára kérik Jézus kegyelmét, hanem az is, hogy 

mindketten idegennek számítanak. Csakhogy az mindannyiunk számára magától értetődő, hogy 



gyermekeinkért, szeretteinkért imádkozunk, az ő megáldatásukat, gyógyulásukat, életük jobbra 

fordulást kérjük, ezért sok mindenre hajlandóak vagyunk. 

Ám a századosnak nem rokona, nem gyermeke a szolgája, sőt, értelemszerűen utasítója, megbízója 

sem lehet. Itt, Máténál még csak azt sem olvashatjuk, hogy olyan szolgáról van szó, akit igen szeret 

- ez a plusz információ csupán Lukácsnál olvasható. A százados mégis eljön, és Jézus segítségét 

kéri. De ez az a pont, ahol szintén szokatlan fordulattal találkozunk. 

Múlt héten az imádságunk kapcsán azt hallottuk: Legyen meg a Te akaratod! Majd, Jézus még 

Kapernaumba érkezése előtt is meggyógyít egy leprást, aki azzal fordul hozzá, hogy, ha Jézus 

akarja, akkor megtisztíthatja őt. Ez is a válasz: Akarom. Tisztulj meg! Benn Kapernaumban 

azonban, mintha megfordulna a helyzet. A százados nem csupán kér, hanem még azt is elképzeli, 

elmondja, miként gondolta ki ő a kérése teljesülésének módját. Ő a történet központi szereplője 

Jézus mellett, és látszólag irányítja az eseményeket. Ráadásul kérése teljesül, szolgája még abban az 

órában meggyógyul. Jézus nem azt mondja a századosnak, hogy majd az Úr akarata érvényesül, 

nem mondja maga sem, hogy gyógyuljon meg a szolga, nem megy oda a szolgához a százados 

házába, nem érinti meg a szolgát, nem szól a szolgához, nem is látja a szolgát. Jézus látszólag az 

ellenkezőjét mondja a századosnak, mint amire tanította a tanítványokat, amikor azok arra kérték, 

hogy imádkozni tanítsa meg őket, ami persze azonos azzal, hogy imádkozni tanítson meg minket. 

Jézus azt mondja, legyen a te hited szerint! 

Mai szavakkal igazi pszichológiai dráma zajlik. Ez a hit egyik legnagyobb próbája, az imádkozás 

alapja, amikor Jézus előtt önvizsgálatra kényszerül a százados, önvizsgálatra kényszerülünk mi is. 

Őszinte hittel kért-e a százados? Őszinte, kétségek nélküli hittel kérünk-e mi, amikor imádkozunk? 

Sok dologra lehet következtetni az ember tetteiből, sok dologra lehet következtetni az ember 

szavaiból, ám mindkettő befolyásolható. Mások előtt megjátszhatjuk magunkat. Ha ez így túl erős, 

akkor csak gondoljunk arra, nem igyekszünk-e minél jobb színben feltűnni más előtt, ha számunkra 

fontos dologról van szó, és annak teljesülése a másiktól függ? Illetve nem beszélgetünk-e sokszor 

úgy, hogy kétértelmű szavakat, kifejezéseket használunk. Meghagyjuk a menekülési útvonalat, hogy 

ne érjenek tetten minket a szavak és a cselekedetek különbözőségével. Csak vicceltem! 

Ám itt és most, önmagunk előtt nincs vészkijárat. Nem az a kérdés, hogy szavaink és tetteink 

egybevágnak-e mások előtt, hanem az derül, hogy szavaink és gondolataink azonosak-e. 

A százados hatalom alá vetett emberként jellemzi magát, számára természetes, hogy vannak 

parancsok, vannak utasítások. Aki volt katona, vagy van olyan fiú, férfi ismerőse, aki túl van a 

katonaság időszakán, már hallotta az általános érvényű katonai mondást: A parancsot nem 

izélgetjük, mert akkor szaporodik! 



Nincs is tehát felelősségünk? Mindent Isten döntésére bízhatunk? Vizsgaidőszakban vagyok, a 

héten folyamatosan készültem a következő megmérettetésre, és így kerültek elém egyik 

tanáromnak, Németh Dávidnak a gondolatai: „Az isteni gondviselés hite nem teszi feleslegessé az 

ember aktivitását… Nem mosódik el a határ Isten tettei és az ember cselekedetei között, hanem 

éppen világosabbá válik, hogy mi az ember feladata és mi az, amit Isten végez el. Ez megóv az 

olyan határátlépésektől is, mint amilyen a mágikus jellegű imádkozás, amikor az ember azt 

gondolja, hogy imádságos buzgalmával Istent cselekvésre kényszerítheti, vagy mint amilyen a 

tétlen csodavárás, amikor valaki az emberi lehetőségekről is lemond és elvárja, hogy Isten 

cselekedjen helyette. Hitben megélt egészséges kontrolltudattal érezhet az ember elegendő bizalmat 

ahhoz, hogy „elfogadja a megváltoztathatatlant”, továbbá felelősséget abban, hogy meg kell 

„változtatnia a megváltoztathatót”, valamint bölcsességet a kettő megkülönböztetésére – amint az 

amerikai teológus, Reinhold Niebuhr fogalmazott híres imádságában: „Istenünk, adj kegyelmet, 

hogy képesek legyünk nyugalommal elfogadni azokat a dolgokat, amik megváltoztathatatlanok. Adj 

bátorságot, hogy megváltoztassuk azokat a dolgokat, amiket meg kellene változtatni. És add meg 

azt a bölcsességet, hogy képesek legyünk megkülönböztetni az egyiket a másiktól.” 

Az hangzott el korábban hangsúlyosan, többször megismételve, hogy látszólag a százados irányítja 

az eseményeket. Valójában a százados annak ellenére, hogy elfogadja a hierarchiát, az utasítások, 

parancsok erejét, mégsem irányít. Azt mondja, nem vagyok méltó arra, hogy hozzám jöjj. Megvan a 

bölcsessége, hogy felismerje, itt az alkalom, megvan a bátorsága, hogy megtegye, amit megtehet. 

Megvan a hite, hogy elfogadja Jézus ítéletét. 

Mert Jézus szava dönt. A szolga meggyógyul, és a százados hite példaértékűvé válik. A tanítványok 

előtt, a magukat kiválasztottaknak gondolók előtt, előttünk. Legyen nekünk is ilyen kipróbált 

hitünk, mely elég bátor és elég bölcs ahhoz, hogy kegyelmet kérjen! 

Ámen


